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Mieszkańcy naszego powiatu wybie-
rali, oprócz radnych gminnych czy po-
wiatowych, także włodarzy
poszczególnych gmin. W drugiej turze
wyborów, w wyborach na stanowisko
burmistrza Nowego Tomyśla mieszkańcy
zdecydowali, że ich nowym włodarzem
zostanie Włodzimierz Hibner (dotych-
czasowy Powiatowy Rzecznik Konsu-
mentów w Nowym Tomyślu). Z kolei 
w gminie Opalenica wybory w drugiej
turze wygrał Tomasz Szulc (pełniący
przez ostatnie dwa lata funkcję wicesta-
rosty nowotomyskiego). W pozostałych
gminach powiatu nowotomyskiego bur-
mistrzowie i wójtowie nie zmienili się. 
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Powstanie wniosło w wianie do odro-
dzonej Rzeczypospolitej prężną i dobrze
rozwiniętą dzielnicę, blisko stu tysięczną
armię oraz wiele uzbrojenia i sprzętu zdo-
bytego w walce z zaborcą. Powstańcy dali
dowody najwyższego męstwa, obywatel-
skiej postawy i wierności Ojczyźnie. Stąd
też wielu z  nich – czterystu dwudziestu
dziewięciu – zostało odznaczonych za
„powstanie poznańskie” w 1921 roku
Krzyżem Walecznych. 

Odznaczenie za męstwo i hart ducha  –
Krzyż Walecznych zostało ustanowione
przez Radę Obrony Państwa w obliczu za-
grożenia bolszewickiego 11 sierpnia 1920
roku. Krzyżem Walecznych ,mogły być
honorowane osoby , które odznaczyły się
nie tylko w walce podczas wojny polsko –
bolszewickiej, ale i w Legionach Polskich,
w korpusach i formacjach tworzonych 
w carskiej Rosji i Francji oraz podczas walk
w powstaniach wielkopolskim i śląskich, jak
również za działalność bojową sprzed
1918 roku. W regulaminie odznaczenia
zapisano ( zachowano ówczesną pisow-
nię): „ zasadniczą odznakę Krzyża Walecz-
nych stanowi krzyż równoramienny 
z brązu jasnego; w środku zewnętrznej
strony krzyża miniaturowa tarcza, pię-
ciokątna z wypukłem odbiciem godła,
państwowego; na ramionach krzyża
rozłożony wypukły napis: „na polu

chwały”. Na odwrotnej stronie krzyża, we
środku na tarczy wybity wypukły miniatu-
rowy wieniec z liści dębowych, przedziany
mieczem obosiecznym, postawionym pio-
nowo ostrzem do góry; na poprzecznicy
krzyża wypukły napis: „walecznym”. Krzyż
powyższy nosi się na wstążce amaranto-
wej z białemi wzdłuż jej brzegów
prążkami – na lewej piersi, na drugim
miejscu po odznace orderu Virtuti Mili-
tari”.

Odznaczenie to za męstwo w czasie
Powstania Wielkopolskiego 1918-1919
otrzymali, m.in.  Stanisław Łącki, ppor. Ed-
mund Krauze, plut. Czesław Horowski 
i plut. Nikodem Wittchen 

Stanisław Łącki-Korzbok (1866-1937),
komendant i organizator Straży Ludowej
na pow. nowotomyski. Urodził  się 31
stycznia 1866 r. w Posadowie (pow. no-
wotomyski), w rodzinie ziemianina hr.
Władysława Korzbok i Antoniny ze Skó-
rzewskich. Ukończył Gimnazjum św. Marii
Magdaleny w Poznaniu. Od 12 kwietnia
1888 r. do l października 1896 r. przeby-
wał w Koninie (pow. nowotomyski), a na-
stępnie od  l października 1896 do 25
stycznia 1910 r. w Pakosławiu. Jako fidei-
komis, od 25 stycznia 1910 r. aż do
śmierci przebywał w Posadowie. Do 1918
r. brał czynny udział w pracach: komisji
kursów dla pracowników społecznych
oraz komitetu redakcyjnego „Gazety Na-
rodowej”. Prowadził ożywioną korespon-
dencję z polskimi działaczami politycznymi
w sprawie nauki religii i języka polskiego 
w szkole, m.in. z W. Korfantym 
i W. Trąmpczyńskim. 11 listopada 1918 r.
utworzył we Lwówku Polską Radę Robot-
niczą. Pod jego nieobecność została ona
przez Niemców rozwiązana. Nazajutrz
zwołał we Lwówku zebranie, na którym
ukonstytuowała się nowa Rada Robotni-
cza. 18 listopada 1918 r. pod jego prze-
wodnictwem wybrano w Posadowię 42
mężów zaufania, których przydzielono do
poszczególnych urzędów. 25 listopada
1918 r. w Nowym Tomyślu wybrany został
delegatem prowincjonalnym na Sejm
Dzielnicowy w Poznaniu. 28 grudnia 1918
r. wysłał z Posadowa do Poznania wóz
ciężarowy po broń i amunicję. 2 stycznia
1919 r. został mianowany przez Radę Lu-
dową we Lwówku komendantem Straży
Ludowej na pow. nowotomyski. Od chwili
rozpoczęcia powstania brał czynny udział
w organizacji działań wojennych. Zorgani-
zował m.in. późniejszy II baon Grupy Za-

chodniej, liczący kilkuset żołnierzy. Dzięki
jego inicjatywie i ofiarności sformowano
oddział kawalerii (40 szabel) - tzw. patrole
posadowskie (zalążek późniejszego 16
Pułku Ułanów Wielko-polskich). W dniu 6
stycznia 1919 r. wskutek energicznych
działań wziął do niewoli załogę samolotu
niemieckiego, który wylądował pod Lewi-
cami. Za ten ostatni czyn otrzymał Krzyż
Walecznych. 

Edmund Krauze (1879-1919). Urodził
się 22 września 1879 r. w Poznaniu. Przed
wybuchem powstania dowodził 2 kompa-
nią Służby Straży i Bezpieczeństwa.  
W dniu 27 XII 1918 r. brał aktywny udział
w opanowywaniu Poznania. Kompania
Krausego weszła po reorganizacji w skład
II poznańskiego batalionu garnizonowego.
Batalion ten czasowo nie uczestniczył 
w bojach toczących się poza Poznaniem,
stanowiąc odwód naczelnego dowództwa
powstańczego. Konieczność użycia od-
wodu zaistniała w połowie lutego 1919 r.,
gdy Niemcy podjęli zakrojoną na szeroką
skalę ofensywę na froncie zachodnim i po
ciężkich walkach wyparli powstańców 
z Babimostu i Kargowy. Dalsze postępy
niemieckie groziły przełamaniem frontu 
w kierunku na Wolsztyn i Zbaszyń. W dniu
13 lutego 1919 r. wraz z l kompanią 
2 Baonu Grenadierów wyjechał z Pozna-
nia na zachodni odcinek frontu wielkopol-
skiego, gdzie Niemcy sforsowali już linię
jezior, przez które przepływała Obra, i za-
jęli wieś Grójec Wielki. Z kolei w dniu 14 lu-
tego płk Michał Milewski, dowódca Grupy
Zachodniej, rozkazał dowódcy baonu
wzięcie szturmem Wielkiego Grójca i zor-
ganizowanie tam przyczółka mostowego.
O świcie 15 lutego kompania Krausego
przeszedłszy przez Obrę koło Nowej Wsi
Zbąskiej, gdzie powstańcy trzymali przy-
czółek na zachodnim brzegu, podjęła atak
na Grójec Wielki od północnego zachodu.
Jednocześnie dwie inne kompanie ude-
rzyły na tę wieś od wschodu i południa. 
W chwili, gdy rozwijało się natarcie, Nie-
mcy otrzymali znaczne posiłki.
Południowa grupa powstańców została
wyparta za rzekę  Obrę. Nie wiedząc o
tym Krause nacierał dalej z powodzeniem
w kierunku szosy Babimost - Chobienice.
Zaatakowany przez przybyłe odwody nie-
mieckie, w zaciekłej walce Krause zatrzy-
mał wroga. Został jednak z częścią
kompanii otoczony na zachodnim brzegu
Obry. Odwrót był tam niemożliwy, gdyż
drogę przegrodziło im pokryte kruchym
lodem Jezioro Grójeckie. Kilkakrotnie po-
drywał swoich żołnierzy do ataku na bag-
nety. Z uwagi na krzyżowy ogień
niemieckich karabinów maszynowych od-
dział uległ jednak przewadze wroga.
Ciężko ranny Krauze odebrał sobie życie
strzałem z pistoletu. Pochowany został na
cmentarzu w Nowej Wsi. Pośmiertnie od-
znaczony był m.in. Krzyżem Niepo-
dległości i Krzyżem Walecznych. Osierocił
żonę i dwoje dzieci.

Czesław Horowski  (1893 – 1958) plu-
tonowy, współorganizator kompanii opa-
lenickiej, pamiętnikarz powstania. Urodził
się 23 XXI 1693 r. w Opalenicy w rodzinie
Stanisława i Antoniny z domu Libera.
Dzieciństwo i młodość spędził w Opale-
nicy, gdzie uczęszczał do szkoły podsta-
wowej. Za udział w strajku szkolnym
zmuszony był przebywać w szkole o pół
roku dłużej.  Należał m.in. do Towarzystwa
Gimnastycznego „Sokół”. Od szesnastego
roku życia uczył się piekarstwa u mistrza
Wojciecha Witajewskiego w Opalenicy, na-
stępnie pracował jako pomocnik piekarza
w Berlinie. Dnia 1.X.1913r. władze woj-
skowe wcieliły go do armii niemieckiej (19
pułk piechoty w Zgorzelcu). Wysłany zos-
tał na front francuski i do Macedonii. Kon-
flikt zbrojny między zaborcami ożywił
nadzieje Polaków na odzyskanie niepo-
dległości. Dopiero 18.XI.1918r. Horowski
mógł porzucić obcą mu armię i stanął 
w szeregach Rady Żołnierskiej w Opalenicy
(22.XI.1918r.). Nabyty duży stopień spraw-
ności wojennej Horowski wykorzystał do
walki z zaborcą. Niezwykle operatywny
objął dowództwo plutonu kompanii opa-
lenickiej. Brał udział we wszystkich

działaniach tegoż oddziału powstańczego,
a więc: w Buku (24.XII.1918r. zawrócił 
z powrotem pociąg z wojskiem niemiec-
kim ), pod Porażynem (28.XII.1918r.), 
w Nowym Tomyślu (2/3.XII.1919r.) pod
Zbąszyniem, Strzyżewem, Czerwonym
Dworem, w Nowej Wsi i Wielkim Grójcu,
na odcinku Stefanowa i Leśnych Dąbków.
Dnia 12.II.1919 r. Niemcy rozpoczęli ofen-
sywę na Nową Wieś, Babimost i Kargową.
14.II.1919 r. kompania opalenicka poszła
na pomoc kompanii poznańskiej - podpo-
rucznika Edmunda Krausego. W walce tej
wyróżnił się plutonowy Horowski. Walkę
tę opisane we wniosku odznaczeniowymi
„Na stronie południowej jeziora zbąszyń-
skiego toczy się walka oddziału podpo-
rucznika Krausego z przeważającym w sile
wojakiem niemieckim. Sytuacja staje się,
groźną, beznadziejną. Artyleria nieprzyja-
ciela strzela do jeziora i łamie lód, czym
odcina odwrót oddziałowi powstań-
czemu. W tej sytuacji nadchodzi pluto-
nowy Horowski z małym oddziałem. Bez
namysłu pędzi przez jezioro na pomoc 
i bierze udział w walce. Przy odwrocie zos-
tał ciężko ranny”. Za czyn ten otrzymał
Krzyż Walecznych nr 35768. Po rekonwa-
lescencji w szpitalu do 7.VIII.1919 r. pełnił
służbą wojskową na dworcu w Poznaniu.
W lutym 1920 r. został zwolniony z wojska
jako inwalida wojenny. 

Nikodem Wittchen (1889 – 1940) plu-
tonowy, współtwórca kompanii opalenic-
kiej w Powstaniu Wielkopolskim
1918/1919. Urodził się 6.IX.1889 r. 
w Opalenicy jako syn rolnika Franciszka i
Agnieszki z Obstów. W rodzinnym mieście
ukończył szkołą powszechną. Następnie
pomagał w pracy swojemu ojcu. W rodzi-
nie Wittchenów panowała atmosfera pat-
riotyczna, czego rezultatem było
zaangażowanie się Nikodema w pracach
miejscowego Towarzystwa Gimnastycz-
nego Sokół. Mimo wielu szykan ze strony
władz pruskich tak w stosunku do niego
jak i jego ojca - brał aktywny udział w pra-
cach tegoż towarzystwa. Przez szereg lat
pełnił m.in. funkcję naczelnika. W latach
1910 - 1912 odbywał służbą wojskową 
w armii niemieckiej. Ponownie powołany
do wojska na początku I wojny światowej.
W ciągu trzech lat przeszedł pomyślnie
trudy szlaków bojowych na froncie fran-
cuskim. W 1917 r. został ranny pod Ver-
dun. Przekazany do lazaretu w Niemczech
po wyleczeniu trafił do garnizonu wojsko-
wego w Jeleniej Górze, gdzie przygoto-

wywał do służby rekrutów. Gdy w listopa-
dzie 1918 r. pod ciosami klęsk na froncie 
i rewolucji padły cesarskie Niemcy, Witt-
chen tak wspomina: „...nie czekając na
zwolnienie, świadom, że nadchodzi chwila
porachunku z Niemcami, z tymi, którzy
od lat dręczyli naszą rodzinę oraz
wszystko co polskie. Przyjechawszy do ro-
dzinnego miasta, następnego dnia zgłosił
się do formującej się drużyny powstań-
czej”. W ciągu krótkiego czasu - listopada
i grudnia 1918 r. -  włożył wiele wysiłku 
i pracy w formowanie się kompanii opale-
nickiej, stając się  zarazem dowódcą I plu-
tonu. Brał udział w zajęciu Nowego
Tomyśla. Odznaczył się szczególnie w boju
o Zbąszyń – 5.I.1919 r. W krwawym star-
ciu w rejonie dworca kolejowego został
czterokrotnie trafiony kulami nieprzyja-
cielskimi. Ciężko ranny przekazany do
szpitala. Po wyleczeniu i zwolnieniu do
domu, objął po swoich rodzicach 18-mar-
gowe gospodarstwo. Odznaczony był
Krzyżem Walecznych oraz Medalem Nie-
podległości (posiedzenie Komisji z dnia
28.VI.1952r.). Aresztowany przez Nie-
mców. Rozstrzelany 27.I.1940 r. na tere-
nie Fortu VII v Poznaniu.

Powstańcy wielkopolscy 1918-1919
walczyli o wolność narodu i niepodległość
Rzeczypospolitej. Wśród nich byli kawale-
rowie Krzyża Walecznych - nadawanego
za czyny męstwa i odwagi wykazane 
w boju. Wielu z nich poległo i odniosło
rany. Dowiedli, że są gotowi płacić naj-
wyższą cenę za najwyższe wartości. „Nikt
im iść nie kazał – poszli, bo tak chcieli, bo
takie dziedzictwo wziął po dziadach wnuk.
Nikt nie pytał o nic, a wszyscy wiedzieli, za
co idą walczyć, komu płacić, że idą spłacić
swej Ojczyźnie dług”. 

CCzzeessłłaaww  HHoorroowwsskkii

EEddmmuunndd  KKrraauuzzee

SSttaanniissłłaaww  ŁŁąącckkii  
WWzzóórr  KKrrzzyyżżaa  WWaalleecczznnyycchh  zz  1111  ssiieerrppnniiaa  11992200
rrookkuu

DR ZDZISŁAW KOŚCIAŃSKI: 

Powstańcy wielkopolscy odznaczeni Krzyżem Walecznych… 

grudzień 2014



3

JJeesstt  PPaann  zznnaannąą  oossoobbąą  ww  ppoowwiieecciiee  nnoo--
wwoottoommyysskkiimm..  WWiieelluu  zz  nnaass  ppaammiięęttaa  PPaannaa
zz  pprraaccyy  ww  ssaammoorrzząąddzziiee  ppoowwiiaattoowwyymm  
ww  llaattaacchh,,  ggddyy  ppeełłnniiłł  PPaann  ffuunnkkccjjęę  eettaattoo--
wweeggoo  cczzłłoonnkkaa  ZZaarrzząądduu..  CCzzyymm  zzaajjmmoowwaałł
ssiięę  PPaann,,  nniimm  wwyybbrraannoo  PPaannaa  ssttaarroossttąą  nnoo--
wwoottoommyysskkiimm??

- Dzięki zaufaniu wyborców miasta 
i gminy Nowy Tomyśl w kadencji 2010-
2014 uzyskałem mandat radnego Rady
Powiatu Nowotomyskiego. Wypełniałem
go godnie i aktywnie, co ponownie po-
twierdzili wyborcy wybierając mnie na
radnego Rady Powiatu Nowotomy-
skiego kadencji 2014-2018. Pragnę
dodać, że tylko dwóch radnych z Pol-
skiego Stronnictwa Ludowego uzyski-
wało poparcie wyborców przez pięć
kadencji – pani radna Maria Galas i moja
osoba. To przecież wielkie wyróżnienie
ze strony wyborców. Zawodowo  - wy-
grałem konkurs na stanowisko dyrek-
tora biura Wielkopolskiej Izby Rolniczej
w Poznaniu. Stanowisko to pełniłem aż
do czasu wyboru na zaszczytną funkcję
starosty nowotomyskiego.

JJaakkiiee  ssąą  wweeddłłuugg  PPaannaa  nnaajjwwaażżnniieejjsszzee
wwyyzzwwaanniiaa  tteejj  kkaaddeennccjjii..  CCzzyy  mmaa  PPaann  jjuużż
kkoonnkkrreettnnee  wwiizzjjee  rroozzwwoojjuu  ppoowwiiaattuu  nnoo--
wwoottoommyysskkiieeggoo??

- Priorytetem jest poprawa kondycji
finansowej powiatu poprzez minimaliza-
cję jego zadłużenia. Nie jestem wizjone-
rem lecz realistą. Zawsze byłem, będę za
kolegialnym sprawowaniem władzy i tak
widzę to w kadencji 2014-2018. Już dzi-
siaj zapraszam do współpracy włodarzy

gmin z powiatu nowotomyskiego. Tylko
bowiem wspólne działanie będzie gwa-
rancją rozwoju powiatu.  

OOddwwiieecczznnyymm  pprroobblleemmeemm,,  zz  ppuunnkkttuu
wwiiddzzeenniiaa  ssppoołłeecczzeeńńssttwwaa,,  ssąą  ddzziiuurraawwee,,
nniieezzaaddbbaannee  ddrrooggii..  CCzzyy  ww  tteejj  kkaaddeennccjjii
mmoożżeemmyy  lliicczzyyćć  nnaa  ppoopprraawwęę  iicchh  ssttaannuu??

- Jestem realistą i nie składam obiet-
nic bez pokrycia, lecz bezpieczeństwo
użytkowników dróg powiatowych musi
być zagwarantowane. Będę zabiegał 
o dodatkowe środki wsparcia z progra-

mów unijnych oraz o udział finansowy
ze strony gmin. Realizacja takich zadań
w gminie to realizacja także w powiecie
– przecież to nasz wspólny interes. 

WWaażżnnyymm  tteemmaatteemm  jjeesstt  tteeżż  ssłłuużżbbaa
zzddrroowwiiaa..  CCzzyy  uuwwaażżaa  PPaann,,  żżee  mmoożżnnaa  jjaakkoośś
ppoolleeppsszzyyćć  ffuunnkkccjjoonnoowwaanniiee  SSzzppiittaallaa  PPoo--
wwiiaattoowweeggoo??

- To bardzo ważny temat – szczegól-
nie jego oddłużenie, z którym nie mogli
sobie poradzić rządzący przedstawiciele
z Forum Obywatelskiego Powiatu No-

wotomyskiego. Myślę, że sprawując
władzę w ostatnich latach nie mieli po-
mysłu na polepszenie tej sytuacji i wpro-
wadzili szpital w stan stagnacji. Mam
pomysły na rozwiązanie tego problemu,
lecz zawsze muszą one być przedsta-
wione merytorycznie, uzyskać poparcie
rządzącej w powiecie koalicji i akceptację
środowisk zaangażowanych bezpośred-
nio w ten temat. 

JJeesstt  PPaann  lliiddeerreemm  PPoollsskkiieeggoo  SSttrroonn--
nniiccttwwaa  LLuuddoowweeggoo  ww  ppoowwiieecciiee  nnoowwoottoo--
mmyysskkiimm..  ZZnnaa  PPaann  zzaatteemm  ddoosskkoonnaallee  rreeaalliiaa
nnaasszzyycchh  tteerreennóóww  wwiieejjsskkiicchh..  CCzzęęssttoo  ssąą  ttoo
mmiieejjssccoowwoośśccii  nniieeccoo  zzaappoommnniiaannee,,  ggddzziiee
wwbbrreeww  ppoozzoorroomm,,  lluuddzzii  nnuurrttuujjee  wwiieellee  iiss--
ttoottnnyycchh  pprroobblleemmóóww..  CCzzyy  nnoowwee  wwłłaaddzzee
ppoowwiiaattuu  zzaammiieerrzzaajjąą  jjaakkoośś  aakkttyywwnniieejj
wwssppiieerraaćć  ttee  śśrrooddoowwiisskkaa??

- Na terenach wiejskich żyją wspaniali
ludzie, z pomysłami, zaangażowani. Mu-
simy jako administracja gminna, powia-
towa stworzyć im warunki do realizacji
ich potrzeb i zamierzeń. Te środowiska
muszą przede wszystkim liczyć na sa-
morządy gminne, bo jest to ich zadanie
własne. Deklaruję jednak, że samorząd
powiatowy będzie w miarę możliwości
wspierał te środowiska. 

ZZmmiieenniiłł  ssiięę  rraaddyykkllaanniiee  sskkłłaadd  oossoobboowwyy
ZZaarrzząądduu  PPoowwiiaattuu  NNoowwoottoommyysskkiieeggoo..  CCzzyy
pprrzzeewwiidduujjee  PPaann  rróówwnniieeżż  zzmmiiaannyy  ww  ssttrruukk--
ttuurraacchh  oorrggaanniizzaaccyyjjnnyycchh  SSttaarroossttwwaa??

- Tak – przewiduję ewolucyjne
uporządkowanie zarządzania samo-
rządem powiatowym, nie przewiduję re-
wolucji - nie zamierzam dawać

satysfakcji opozycji. W takich sprawach
zawsze będę się kierował zdrowym
rozsądkiem. 

JJaakk  wweeddłłuugg  PPaannaa  ppoowwiinnnnaa  wwyygglląąddaaćć
wwssppóółłpprraaccaa  zz  ggmmiinnaammii  ttwwoorrzząąccyymmii  ppoo--
wwiiaatt??

- Powinna być współpracą part-
nerską, uczciwą wobec siebie, wspie-
rającą się nawzajem – dającą wymierne
efekty w postaci realizacji wspólnych
zadań w gminach powiatu nowotomy-
skiego. Jeżeli taką będzie, to jestem spo-
kojny o przyszłość gmin i powiatu w tej
kadencji. 

ZZbblliiżżaajjąą  ssiięę  śśwwiięęttaa..  JJaakk  oonnee  wwyygglląąddaajjąą
ww  PPaannaa  rrooddzziinniiee??

- Rzeczywiście, święta coraz bliżej.
Życzę więc wszystkim mieszkańcom po-
wiatu w imieniu władz samorządowych
sprawujących władzę w powiecie, by
były one pełne ciepła rodzinnego 
i miłości do drugiego człowieka, a rok
2015 był dla wszystkich lepszy od
kończącego się 2014 roku. 

Dla mnie zawsze była i jest naj-
ważniejsza rodzina i będą to święta ro-
dzinne, związane z tradycją Bożego
Narodzenia. I wierzę, że w tysiącach ro-
dzin w powiecie nowotomyskim też
takie one będą. Lecz proszę, nie zapo-
minajmy o tych osobach bez rodzin 
i bezimiennych, samotnych. Niech nikt 
z mieszkańców naszej powiatowej oj-
czyzny nie czuje się w te święta osa-
motniony – o to proszę tych, którzy
mają miłość w swoich sercach. Szczęść
Boże! DDzziięękkuujjęę  zzaa  rroozzmmoowwęę..

W poniedziałek, 1 grudnia podczas sesji Rady Powiatu Nowotomyskiego, radni obecnej kadencji wybrali m.in. nowy zarząd powiatu.
Stanowisko starosty nowotomyskiego powierzono Ireneuszowi Kozeckiemu. Z nowym włodarzem powiatu o planach, zamierzeniach

i wizji rozwoju powiatu nowotomyskiego w najbliższych latach rozmawiała Marzena Matusiak.

OOdd  ppoocczząąttkkuu  iissttnniieenniiaa  ppoowwiiaattóóww  ppoo  rree--
ffoorrmmiiee  aaddmmiinniissttrraaccyyjjnneejj,,  aa  wwiięęcc  oodd  11999988
rrookkuu,,  jjeesstt  PPaannii  rraaddnnąą  RRaaddyy  PPoowwiiaattuu  NNoo--
wwoottoommyysskkiieeggoo..  CCzzyymm  ddllaa  PPaannii  jjeesstt  ppiiaass--
ttoowwaanniiee  ffuunnkkccjjii  rraaddnneejj  ppoowwiiaattuu??

- Tak, wyborcy zdecydowali już 
w 1998 roku i to z ich woli objęłam man-
dat radnej Rady Powiatu Nowotomy-
skiego. Tak też zdecydowali w kolejnych
wyborach. Pierwsza kadencja była nace-
chowana tworzeniem się i umacnianiem
samorządu powiatowego. Zaczynaliśmy
pracę od zera, ale tylko zgodna
współpraca radnych i ówczesnego staro-
sty Joela Matuszka mogła dać trwałe 
i mocne „konstrukcje samorządowe” dla
powiatu nowotomyskiego. Bogactwem
tego powiatu są przede wszystkim jego
mieszkańcy. Wybór na funkcję radnej, na
piątą już kadencję, postrzegam jako za-
ufanie wyborców dla mojej osoby. Bycie
radną to dla mnie duży zaszczyt, ale też
dalsza misja służenia mieszkańcom.
Praca w samorządzie to służba na rzecz
lokalnej społeczności. Dziękuję wszyst-
kim wyborcom, którzy mi zaufali i oddali
na mnie swój głos 16 listopada br. 

ZZnnaannaa  jjeesstt  PPaannii  pprrzzeeddee  wwsszzyyssttkkiimm
mmiieesszzkkaańńccoomm  ggmmiinnyy  OOppaalleenniiccaa  jjaakkoo  aakk--
ttyywwnnaa  ssppoołłeecczznniicczzkkaa  ii  oossoobbaa  ooddddaannaa
sspprraawwoomm  mmiieesszzkkaańńccóóww  tteerreennóóww  wwiieejj--
sskkiicchh..  PPrroosszzęę  pprrzzyybblliiżżyyćć  nnaasszzyymm  cczzyytteellnnii--
kkoomm  sswwoojjąą  ddoottyycchhcczzaassoowwąą  śścciieeżżkkęę
zzaawwooddoowwąą..

- Los sprawił, że podejmując w 1975
roku pierwszą pracę na stanowisku sa-
morządowo-organizacyjnym w SKR Opa-
lenica, tuż po reformie administracyjnej,
przejęłam z Powiatowego Związku Kółek
Rolniczych współpracę z Kółkami Rolni-
czymi i Kołami Gospodyń Wiejskich na te-
renie gminy Opalenica. Mimo zmian
ustrojowych, reform i przekształceń,
nadal staram się wykonywać pracę orga-
niczną na rzecz organizacji na terenie
mojej gminy. W 1997 roku podjęłam
pracę w poznańskiej, a obecnie Wielko-
polskiej Izbie Rolniczej. Do tej pory pro-
wadzę biuro powiatowe WIR dla
członków samorządu rolniczego. Od
2008 roku jestem związana również z sa-
morządem gminnym w Opalenicy. Cieszę
się, że moja praca zawodowa związana
jest z wsią, rolnictwem i organizacjami
pozarządowymi. Zawsze bliskie mi były
sprawy mieszkańców wsi. Nadal są i to się
nie zmieni. Staram się im pomagać i roz-
wiązywać ich problemy. Uważam, że tylko
dobra współpraca różnych środowisk, 
w tym również wiejskich jest gwarantem
rozwoju całego społeczeństwa.

NNaa  jjaakkiiee  tteemmaattyy  ii  pprroobblleemmyy  cchhcciiaałłaabbyy
PPaannii  zzwwrróócciićć  sszzcczzeeggóóllnnąą  uuwwaaggęę  rraaddnnyycchh
ww  oobbeeccnneejj    kkaaddeennccjjii??  CCzzyy  ssąą  mmoożżee  kkwweess--
ttiiee,,  kkttóórree  wwyymmaaggaajjąą  sszzyybbkkiieeggoo  rroozz--
wwaażżeenniiaa??

- Wszystkie zadania, które ma w swo-
ich kompetencjach samorząd powiatowy

są ważne. Priorytetem jest na pewno
bezpieczeństwo mieszkańców. Aby je za-
pewnić należy położyć szczególny nacisk
na poprawę stanu dróg oraz należyte
funkcjonowanie szpitala powiatowego
wraz z Zakładem Opiekuńczo - Leczni-
czym w Opalenicy. Mam nadzieję na po-
prawę ich sytuacji finansowej i stałe
doposażenie w nowoczesny sprzęt me-
dyczny. Istotny jest również rozwój bazy
oświatowej w powiecie wraz z Zespołem
Szkół Rolnicze Centrum Kształcenia
Ustawicznego w Trzciance. Ważną
sprawą tej kadencji jest pozyskanie środ-
ków zewnętrznych, gdyż bez nich trudno
będzie realizować zadania, szczególnie
inwestycyjne. Bezwzględnie istotną
sprawą jest zgodna współpraca samo-
rządów gminnych z powiatem, co było
zapoczątkowane już od pierwszej kaden-
cji. 

ZZbblliiżżaajjąą  ssiięę  ŚŚwwiięęttaa  BBoożżeeggoo  NNaarrooddzzeenniiaa..
CCzzaass  rrooddzziinnnnyycchh  ssppoottkkaańń  ii  kkuullttyywwoowwaanniiaa
ttrraaddyyccjjii..  WW  jjaakkii  ssppoossóóbb  oobbcchhooddzzii  PPaannii
śśwwiięęttaa  ww  sswwooiimm  ddoommuu??

- Boże Narodzenie to czas szczególny,
poświęcony przede wszystkim rodzinie.
Wigilię obchodzimy tradycyjnie z córkami
i ich rodzinami w naszym domu rodzin-
nym w Opalenicy. Tradycyjne dania, które
goszczą na naszym stole to barszcz 
z uszkami, obowiązkowo makiełki, karp 
i inne ryby z własnoręcznie robionymi
pyzami. Ponadto kapusta z grzybami,

pierogi, kompot z suszonych owoców.
Ten szczególny czas rozpoczynamy od
wspólnej modlitwy i wspomnienia naj-
bliższych, którym nie jest już dane 
z nami zasiąść do wigilijnego stołu. Jest
dzielenie się opłatkiem i składanie sobie

życzeń. Po wieczerzy przychodzi czas na
prezenty i wspólny śpiew kolęd przy cho-
ince. Pierwszy dzień Świąt staramy się
spędzać tradycyjnie, w domu z rodziną.

DDzziięękkuujjęę  zzaa  rroozzmmoowwęę..

Z MARIĄ GALAS, PRZEWODNICZĄCĄ RADY POWIATU NOWOTOMYSKIEGO 
ROZMAWIAŁA MAGDALENA CHWALISZ-BURZYŃSKA

Bogactwem tego powiatu 
są przede wszystkim 

jego mieszkańcy!

PPrrzzeewwooddnniicczząąccaa  RRaaddyy  PPoowwiiaattuu  NNoowwoottoommyysskkiieeggoo  kkaaddeennccjjii  22001144--22001188,,  MMaarriiaa  GGaallaass  
FFoott..  MMaaggddaalleennaa  CChhwwaalliisszz--BBuurrzzyyńńsskkaa
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WW  ddnniiaacchh  1177--2222  lliissttooppaaddaa  uucczznniioowwiiee  
ZZeessppoołłuu  SSzzkkóółł  nnrr  22  iimm..  SSttaanniissłłaawwaa  SSttaasszziiccaa
ww  NNoowwyymm  TToommyyśślluu  ppoodd  ooppiieekkąą  nnaauucczzyy--
cciieellii::  AAnnggeelliikkii  GGiieell  oorraazz  SSzzyymmoonnaa  SSkkrrzzyypp--
cczzaakkaa  uucczzeessttnniicczzyyllii  ww  ppoollsskkoo--nniieemmiieecckkiimm
ssppoottkkaanniiuu  zz  mmłłooddzziieeżżąą  zzee  sszzkkoołłyy  BBBBSS  IIII
NNoorrtthheeiimm,,  nnaadd  kkttóórrąą  ooppiieekkęę  sspprraawwoowwaallii
WWeerrnneerr  TThhiieellee  ii  NNiiccoo  DDiieeddrriicchh..  WW  pprrzzeedd--
ssiięęwwzziięęcciiuu  uuddzziiaałł  wwzziięęllii  rróówwnniieeżż  uucczznniioowwiiee
ZZeessppoołłuu  SSzzkkóółł  PPoolliitteecchhnniicczznnyycchh  wwee
WWrrzzeeśśnnii..  

Realizacja tegorocznego projektu wy-
miany międzyszkolnej odbyła się 
w Krzyżowej w województwie dolno-
śląskim, na terenie byłego majątku rodziny
von Moltke przy współpracy z Fundacją
„Krzyżowa” dla Porozumienia Europej-
skiego. W tym właśnie miejscu spotykali się
członkowie Kręgu z Krzyżowej, a 12 listo-
pada 1989 roku doszło do Mszy Pojedna-
nia z udziałem Kanclerza Niemiec Helmuta
Kohla i Premiera RP Tadeusza Mazowiec-
kiego. W związku z tym, niezwykle istot-
nym punktem pobytu w MDSM Krzyżowa
był udział w spotkaniu Kanclerz Republiki
Federalnej Niemiec, Angeli Merkel oraz
Premier Rzeczpospolitej Polskiej, Ewy Ko-
pacz. Uroczystość, dzięki której oczy
całego świata zwróciły się ku Krzyżowej
odbyła się 20 listopada tego roku z okazji
25 - lecia Mszy Pojednania. Tego samego
dnia pani kanclerz oraz pani premier uro-
czyście otworzyły wystawę plenerową „Od-
waga i Pojednanie - Mut und Versöhnung”.
Przedstawia ona drogę pojednania, jaką na
przestrzeni ostatnich lat przebyli wspólnie
Polacy i Niemcy. Wystawa została przygo-

towana przez Muzeum Historii Polski 
z Warszawy we współpracy z Fundacją
„Krzyżowa” dla Porozumienia Europej-
skiego. Część uczniów uczestniczyła 
w zdjęciu grupowym obu pań z młodzieżą
przebywającą tego dnia w MDSM
Krzyżowa. Kilka osób miało możliwość wy-
miany zdań z panią premier Ewą Kopacz, 
a także udzielenia wywiadu dla telewizji.

Wyjątkowym przeżyciem tego dnia było
również przemówienie profesora
Władysława Bartoszewskiego, w którym
wyznał, że wśród jego współwięźniów 
z byłego nazistowskiego obozu Auschwitz,
był prawdopodobnie jedynym, który dążył
do pojednania z narodem niemieckim.

Integracja oraz zapoznanie z historią
Krzyżowej były tematem przewodnim
warsztatów prowadzonych każdego dnia
przez rodowitą Niemkę, co dało uczniom
poczucie bezpośredniego kontaktu 
z żywym językiem obcym. 

Program wymiany uczniowskiej zawierał

wycieczki do Wrocławia, Karpacza oraz do
Świdnicy, gdzie młodzież zwiedziła Kościół
Pokoju pw. Świętej Trójcy, który jest naj-
większym drewnianym kościołem w Euro-
pie i znajduje się na liście UNESCO. Pobyt
we Wrocławiu był niezwykle emocjonujący
ze względu na widok z 49. piętra drapacza
chmur Sky Tower oraz czas spędzony 
w Hali Stulecia. Piątkowy wyjazd do Karpa-
cza pozwolił ostatecznie zacieśnić więzy
całej polsko-niemieckiej grupy.

Tygodniowy pobyt w Krzyżowej sprawił,
iż uczniowie naszej szkoły: Marta Glabas,
Karol Karbowski, Andrzej Koza, Jakub
Kulus, Oliwia Michniewicz, Klaudia Siehień,
Marcin Skrzypczak, Wiktoria Wietrzyk, Ma-
ciej Wilk, Anna Wysocka i Paulina Żabczak
docenili, jakie walory niesie ze sobą znajo-
mość języka obcego, jak ważna w naszym
życiu jest historia Polski, ale przede wszyst-
kim stali się jej ważnym elementem.

Materiał: ZS nr 2 w Nowym Tomyślu
Opr: MAG

NOWOTOMYSCY UCZNIOWIE ŚWIADKAMI HISTORYCZNYCH WYDARZEŃ

spotkanie Premier Polski i Kanclerz
niemiec w Krzyżowej 
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PPaauulliinnaa  LLeeśśnniikk,,  uucczzeennnniiccaa  kkllaassyy  IIIIIIaa  oo  pprrooffiilluu  hhuummaanniiss--
ttyycczznnyymm  ww  LLiicceeuumm  GGaarrcczzyyńńsskkiieeggoo  ((ZZSS  nnrr  11  ww  ZZbbąąsszzyynniiuu)),,
zzoossttaałłaa  ffiinnaalliissttkkąą  oossttaattnniieeggoo  eettaappuu  ooggóóllnnooppoollsskkiieeggoo  KKoonn--
kkuurrssuu  WWiieeddzzyy  oo  MMeeddiiaacchh..  PPaauulliinnaa  zzaajjęęłłaa  cczzwwaarrttee  mmiieejjssccee
wwśśrróódd  7700  uucczzeessttnniikkóóww  zz  wwoojjeewwóóddzzttwwaa  wwiieellkkooppoollsskkiieeggoo
ii  ttyymm  ssaammyymm  zzaakkwwaalliiffiikkoowwaałłaa  ssiięę  ddoo  eettaappuu  cceennttrraallnneeggoo,,
kkttóórryy  ooddbbęęddzziiee  ssiięę  2200  mmaarrccaa  22001155  rr..  ww  WWaarrsszzaawwiiee..  OOppiiee--
kkuunnkkąą  uucczzeennnniiccyy  jjeesstt  nnaauucczzyycciieellkkaa  jjęęzzyykkaa  ppoollsskkiieeggoo,,
AAnniittaa  RRuucciioocchh--GGoołłeekk..

Drugi etap konkursu (zawody okręgowe) odbył się 12 grud-
nia w Poznaniu w siedzibie Wydziału Nauk Politycznych i Dzien-
nikarstwa UAM w Poznaniu (w Kampusie Morasko) i polegał na
rozwiązaniu testu z zakresu wiedzy o mediach. Ten etap odby-
wał się jednocześnie w 16 uczelniach na terenie kraju. Uczen-
nica zbąszyńskiego liceum zakwalifikowała się do drugiego
etapu, pisząc pracę nt. „Obraz mojego pokolenia w mediach
społecznościowych”, której tytuł brzmiał:  „Nie masz fejsa? Nie
istniejesz”.

Konkurs Wiedzy o Mediach organizuje kilkanaście ośrodków
uniwersyteckich kształcących w zakresie dziennikarstwa i ko-

munikacji społecznej.  Skierowany jest do uczniów szkół po-
nadgimnazjalnych. To inicjatywa mająca na celu popularyzację
wiedzy z zakresu nauki o mediach oraz promocję edukacji me-
dialnej. Nagrodami w konkursie są indeksy dla laureatów –
uczniów klas maturalnych oraz staże i cenne nagrody rzeczowe.
Głównym organizatorem jest Instytut Dziennikarstwa na Wy-
dziale Dziennikarstwa i Nauk Politycznych Uniwersytetu War-
szawskiego. (arg)

WWssppóóllnnee  zzddjjęęcciiee  uucczznniióóww  zz  pprreemmiieerr  RRPP  EEwwąą  KKooppaacczz,,  pprrooff..  WWłłaaddyyssłłaawweemm  BBaarrttoosszzeewwsskkiimm  ii  kkaanncclleerrzz  NNiieemmiieecc  AAnnggeelląą  MMeerrkkeell..

DDwwoojjee  zzaawwooddnniikkóóww  LLKKSS  „„BBuuddooww--
llaannii””  NNoowwyy  TToommyyśśll  zzoossttaałłoo  ssttyyppeenn--
ddyyssttaammii  WWiieellkkooppoollsskkiieeggoo  ZZrrzzeesszzeenniiaa
LLuuddoowwee  ZZeessppoołłyy  SSppoorrttoowwee  
ww  PPoozznnaanniiuu..

Z tej okazji podczas II sesji Rady Po-
wiatu Nowotomyskiego, która odbyła się
10 grudnia, w uroczystych okolicznoś-
ciach młodym stypendystom: Marcie
Wesoły i Radosławowi Jarnut gratulacje
złożyli starosta nowotomyski, Ireneusz
Kozecki i Przewodnicząca Rady Powiatu
Nowotomyskiego, Maria Galas.

Stypendia sportowe za szczególne
osiągnięcia w sporcie młodzieżowym, 

w tym przypadku w dyscyplinie podno-
szenia ciężarów, przyznawane są dla
uzdolnionych młodych sportowców, któ-
rzy mogą poszczycić się dobrymi wyni-
kami w zawodach zarówno krajowych jak
i międzynarodowych. Marta Wesoła do-
ceniona została m.in. za zajęcie 7 miejsca
na Mistrzostwach Europy do lat 17 oraz
za zdobycie złotego medalu na Ogólno-
polskiej Olimpiadzie Młodzieży. Radosław
Jarnut zajął 6 miejsce na Mistrzostwach
Europy do lat 17 oraz wywalczył złoty
medal na Ogólnopolskiej Olimpiadzie
Młodzieży. Młodym sportowcom pod-
czas sesji towarzyszył  prezes LKS Bu-
dowlani Nowy Tomyśl, Jerzy Nowak.

MAG

sportowe stypendia 
dla „Budowlanych”

WW  ppoonniieeddzziiaałłeekk,,  2244  lliissttooppaaddaa  
ww  OOggóóllnnookksszzttaałłccąącceejj  SSzzkkoollee  BBaalleettoo--

wweejj  ww  PPoozznnaanniiuu  ooddbbyyłłaa  ssiięę  
uurroocczzyyssttoośśćć  wwrręęcczzeenniiaa  ddyypplloommóóww
pprrzzyyzznnaanniiaa  SSttyyppeennddiiuumm  PPrreezzeessaa
RRaaddyy  MMiinniissttrróóww  uucczznniioomm  sszzkkóółł  
zz  tteerreennuu  nnaasszzeeggoo  wwoojjeewwóóddzzttwwaa..

W gronie 312 stypendystów z Wielko-
polski znaleźli się uczniowie Zespołu
Szkół nr 2 im. Stanisława Staszica 
w Nowym Tomyślu: Ewelina Roguska z III
LO1 i Mateusz Tomkowiak z III TI oraz
uczennica Zespołu Szkół w Opalenicy
Marcelina Najdek i Sandra Ruta z klasy IV
TL Zespołu Szkół Zawodowych i Liceal-
nych w Nowym Tomyślu.

Stypendyści odebrali z rąk Wojewody
Wielkopolskiego, Piotra Florka oraz Wiel-
kopolskiego Kuratora Oświaty, Elżbiety
Walkowiak stypendium za wybitne
osiągnięcia w roku szkolnym 2013/2014.

OPR. MAG

NAGRODZENI 
najlePsi ucznioWie

MMaarrttaa  WWeessoołłyy  ii  RRaaddoossłłaaww  JJaarrnnuutt  ww  ttoowwaarrzzyyssttwwiiee  MMaarriiii  GGaallaass  ––  pprrzzeewwooddnniicczząącceejj  RRaaddyy  PPoowwiiaattuu  NNoo--
wwoottoommyysskkiieeggoo,,  IIrreenneeuusszzaa  KKoozzeecckkiieeggoo  ––  ssttaarroossttyy  nnoowwoottoommyysskkiieeggoo  oorraazz  JJeerrzzeeggoo  NNoowwaakkaa  ––  pprreezzeessaa
LLKKSS  BBuuddoowwllaannii.. FFoott..  MMaarrzzeennaa  MMaattuussiiaakk

MMaatteeuusszz  TToommkkoowwiiaakk  zz  kkll..  IIIIII  TTII,,  ooppiieekkuunn  AAnnnnaa  SSttaawwiińńsskkaa  oorraazz  EEwweelliinnaa  RRoogguusskkaa  zz  kkll..  IIIIII  LLOO11..

MMaarrcceelliinnaa  NNaajjddeekk  zz  ZZeessppoołłuu  SSzzkkóółł  ww  OOppaalleenniiccyy

Paulina finalistką Konkursu 
Wiedzy o Mediach 
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- Postanowiliśmy postawić przed po-
szczególnymi klasami zadanie zaśpiewa-
nia wylosowanej kolędy, której
prawidłowe wykonanie, dało szanse na
słodkie upominki. Wszyscy ci, którzy
mieli dziś czerwone stroje uniknęli także

niezapowiedzianych kartkówek i innych
form odpowiedzi – podsumowali biorący
udział w wydarzeniu uczniowie. 

Rozbrzmiewające w salach kolędy
wprowadziły szkolną społeczność w na-
strój oczekiwania, który teraz, z każdym

dniem będzie owocował nowymi doś-
wiadczeniami. W szkole czuć już zapach
choinki, w salach pojawiają się świąteczne
stroiki, a uczniowie częściej niż zwykle
uśmiechają się do siebie na szkolnych ko-
rytarzach. Wędrujący po szkole Mikołaje

i Śnieżynki zawędrowali nie tylko do sal,
ale i odwiedzili panie kucharki, zajrzeli do
pań w sekretariacie i pracowników księ-
gowości. Nawet pani dyrektor nie unik-
nęła pytania, czy była grzeczna w tym
roku.

Finałem świątecznego spotkania było
jednak spotkanie z tymi, którzy na Mi-

kołaja czekają najbardziej niecierpliwie –
przedszkolakami. Trzcianeccy najmłodsi
nie tylko przywitali ekipę Mikołaja piękną
piosenką i tańcem, ale także opowiedzieli
o tym, że w minionym roku byli bardzo
grzeczni, za co nagrodzeni zostali słod-
kimi i książkowymi upominkami. 

Materiał: ZSRCKU, opr. MAR

grudzień 2014

„„MMaaggiiaa  ŚŚwwiiąątt””  --  ttaakkii  ttyyttuułł  nnoossii
wwyyssttaawwaa  zz  ccyykklluu  „„ZZaapprroosszzeenniiee
ddoo  ssttoołłuu””  zzoorrggaanniizzoowwaannaa  ppoo
rraazz  kkoolleejjnnyy  pprrzzeezz  PPrraaccoowwnniięę
PPllaassttyycczznnąą  NNoowwoottoommyysskkiieeggoo
OOśśrrooddkkaa  KKuullttuurryy..  WW  ttyymm  rrookkuu
ookkoo  zzwwiieeddzzaajjąąccyycchh  cciieesszzyy
oossiieemm  ssttoołłóóww,,  kkttóórree  ssąą  bbaarr--
ddzzoo  rróóżżnnoorrooddnnee  ppoodd  wwzzggllęę--
ddeemm  kkoolloorryyssttkkii  ii  ssttyylluu..

Dominują jasne barwy i natu-
ralne materiał. Nadal aktualny jest
trend wykorzystywania np. suszo-
nych owoców, pierników, przed-
miotów dekoracyjnych z drewna,
gałęzi, szyszek czy mchu. Nie-
odłącznym elementem wystroju
stołów są świece nadające magicz-
nego charakteru prezentowanym
ekspozycjom. Niepowtarzalny ob-
razek tworzą także bombki, które
kolorystycznie dopasowane są do
każdej aranżacji. Zwraca się uwagę
na wzornictwo, szczegóły i drobne
elementy dekoracji, które spójnie
dobrane tworzą bardzo efektowną
całość.

Otwarcie wystawy, która jest praw-
dziwą ucztą dla oka miało miejsce
piątego grudnia. Towarzyszył jej koncert
„Kapeli z Orliczka”, prezentujący pro-

gram, na który składały się kolędy i pio-
senki świąteczne. Fenomenalne wykona-
nia tych utworów tworzyło razem 
z wystawą bardzo udaną całość. 
W otwarciu uczestniczyli zaproszeni goś-
cie, licznie przybyli mieszkańcy naszego
miasta oraz zaprzyjaźniona z NOK grupa
z Klubu Kobiet Aktywnych w Rokietnicy.
Oficjalnego otwarcia dokonała dyrektor
Nowotomyskiego Ośrodka Kultury Geno-
wefa Hreczyńska. Padły słowa podzięko-
wania i gratulacje dla twórczyń wystawy
czyli Marii Gawron i Elwiry Wolnej.

Przybyli na otwarcie wystawy goście,
bardzo często fotografowali zaprezen-
towane aranżacje. Udział w takich wyda-
rzeniach to prawdziwa lekcja estetyki 
i źródło inspiracji do samodzielnego wy-
konania dekoracji u siebie w domu. Za-
pewne wiele pomysłów zostanie
przeniesionych i odwzorowanych, co
zresztą jest zamiarem twórczyń wy-
stawy. Jak zgodnie podkreślają „Wystawa
ma cieszyć oko i inspirować”.

Wszystkich bardzo serdecznie zapra-
szamy do zwiedzania. Wystawa potrwa
w Nowotomyskim Ośrodku Kultury do
19 grudnia.

Materiał: NOK

ZAPROSZENIE DO STOŁU

Ta wystawa cieszy oko i inspiruje

NASZE NOWOROCZNE PLANY

Zbliżające się Święta Bożego Narodzenia
to nie tylko okres przygotowań do tego
wyjątkowego czasu. Coraz więcej osób
myśli już o Sylwestrze.
Zapytaliśmy więc mieszkańców naszego
terenu, jakie są ich marzenia i plany do
zrealizowania w Nowym 2015 Roku. Dru-
gie pytanie skierowane do naszych Czy-
telników brzmiało, jakie mają
oczekiwania wobec nowo wybranych
władz samorządowych powiatu nowoto-
myskiego w 2015 roku.

EDYTA KACZMAREK, NOWY TOMYŚL:
-
Najważniejsza jest dla mnie rodzina i to właśnie 
z nią związane są wszystkie moje plany i marzenia.
- Potrzebnych jest wiele zmian, a zwłaszcza takich,
które usprawniłyby ruch drogowy w Nowym To-
myślu.

MONIKA MIESIĄC, NOWY TOMYŚL:

- Życzyłabym sobie, aby nowy rok był lepszy od mi-
jającego i chciałabym być po prostu szczęśliwa.
- Przede wszystkim oczekuję tego, że władza nie bę-
dzie rzucała słów na wiatr i zrealizuje wszystkie za-
mierzenia.

DANUTA KITTA, ZBĄSZYŃ:

- Moim marzeniem jest wygrać w lotto i kupić miesz-
kanie.
- Od nowych władz oczekuję po prostu sprawnego
i konsekwentnego zarządzania całym powiatem.

WW  ppiiąątteekk,,  1122
ggrruuddnniiaa  ddzziieeccii  
zz  PPrrzzeeddsszzkkoollaa  nnrr
11  iimm..  „„MMiissiiaa
UUsszzaattkkaa””  
ww  NNoowwyymm  
TToommyyśślluu  ((ggrruuppaa
KKoogguucciikkii))  ww  rraa--
mmaacchh  pprrzzeedd--
śśwwiiąątteecczznneejj  aakkccjjii
„„CChhooiinnkkii  nnaaddzziieeii””,,
oozzddoobbiiłłyy
śśwwiiąątteecczznnee
ddrrzzeewwkkoo  
ww  SSzzppiittaalluu  PPoo--
wwiiaattoowwyymm  iimm..
KKaazziimmiieerrzzaa
HHoołłooggii  ww  NNoowwyymm
TToommyyśślluu..

Ogólnopolska akcja „Choinka nadziei” polega m.in. na wręczaniu naturalnego
drzewka świerku w szpitalach, domach dziecka, a także domach spokojnej starości.
Nowotomyskiej lecznicy świerk przeznaczyło Nadleśnictwo Bolewice, a przedszkolacy
ozdobili je własnoręcznie wykonanymi ozdobami. Bez wątpienia jest to jedna z naj-
piękniejszych choinek w całym powiecie nowotomyskim, a pacjentom naszego szpi-
tala pozwoli poczuć świąteczną atmosferę w często trudnych i smutnych dla nich
chwilach rozłąki z najbliższymi. KMS

Świąteczne drzewko 
dla naszego szpitala

NNaa  ddzziieeńń  pprrzzyyjjśścciiaa  śśwwiięętteeggoo  MMiikkoołłaajjaa  oocczzeekkuujjąą  nniiee  ttyyllkkoo  nnaajjmmłłooddsszzee  ddzziieeccii..  UUcczznniioomm  ZZeessppoołłuu  SSzzkkóółł
RRoollnniicczzee  CCeennttrruumm  KKsszzttaałłcceenniiaa  UUssttaawwiicczznneeggoo  ww  TTrrzzcciiaannccee  rróówwnniieeżż  uuddzziieelliiłł  ssiięę  rraaddoossnnyy  nnaassttrróójj..  PPoossttaa--
nnoowwiillii  wwiięęcc  ww  ggrroonniiee  ŚŚnniieeżżyynneekk,,  MMiikkoołłaajjeekk  ii  MMiikkoołłaajjaa,,  pprrzzeeżżyyćć  tteenn  rraaddoossnnyy  mmoommeenntt  zzaappoowwiiaaddaajjąąccyy
rryycchhłłee  nnaaddeejjśścciiee  BBoożżeeggoo  NNaarrooddzzeenniiaa..

szkolne mikołajki w Trzciance
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WW  ppiiąątteekk,,  2288  lliissttooppaaddaa  ooddbbyyłłoo  ssiięę  ssppoottkkaanniiee  ddllaa  kkllaass
ppiieerrwwsszzyycchh  zz  ZZeessppoołłuu  SSzzkkóółł  RRoollnniicczzee  CCeennttrruumm
KKsszzttaałłcceenniiaa  UUssttaawwiicczznneeggoo  ww  TTrrzzcciiaannccee,,  pprroowwaaddzzoonnee
pprrzzeezz  pprrzzeeddssttaawwiicciieellkkęę  PPoowwiiaattoowweejj  SSttaaccjjii  SSaanniittaarrnnoo  --
EEppiiddeemmiioollooggiicczznneejj  MMaaggddaalleennęę  BBaallcceerreekk  --  RRaattaajjcczzaakk
oorraazz  pprrzzeeddssttaawwiicciieellkkęę  KKoommeennddyy  PPoowwiiaattoowweejj  PPoolliiccjjii  
ww  NNoowwyymm  TToommyyśślluu  AAnnnnęę  UUrrbbaanniiaakk..  

Celem spotkania było zniechęcenie młodzieży do spożywa-
nia środków uzależniających oraz analiza konsekwencji stoso-
wania różnych używek.  W czasie spotkania młodzież mogła
sprawdzić poziom wydychanego dwutlenku dzięki urządzeniu
Smokerlyzer. Warsztaty miały na celu uświadomienie młodym
ludziom, że wszelkie nałogi stanowią nie o sile, ale o słabości
człowieka, a więc warto walczyć nie tylko o siebie, ale i o wol-
ność, jaką daje świadoma rezygnacja z używek.

CCoo  rrookkuu,,  ww  lliissttooppaaddzziiee  NNoowwoo--
ttoommyysskkii  OOśśrrooddeekk  KKuullttuurryy  oorrggaa--
nniizzuujjee  kkoonncceerrttyy  zz  ccyykklluu  „„KKaarrooll
BBaanndd  ii  PPrrzzyyjjaacciieellee””..  TTeeggoorroocczznnyy,,
zzoorrggaanniizzoowwaannyy  77  lliissttooppaaddaa
ooddbbyyłł  ssiięę  ppoodd  hhaassłłeemm  „„RReettrroo--
ssppeekkccjjaa””  ii  mmiiaałł  wwyyjjąąttkkoowwyy  cchhaa--
rraakktteerr  zzee  wwzzggllęędduu  nnaa  jjuubbiilleeuusszz
zzeessppoołłuu..  ZZaaiinntteerreessoowwaanniiee  ttyymm
wwyyddaarrzzeenniieemm  bbyyłłoo  ttaakk  dduużżee,,  
żżee  zzoorrggaanniizzoowwaannee  zzoossttaałłyy  ddwwaa
kkoonncceerrttyy..

Jak sama nazwa mówi, podczas
spotkania na zasadzie filmowych
wspomnień zostały przypomniane
dotychczasowe edycje koncertów.
Nie zabrakło także brawurowych
wykonań tych przebojów, które
mogliśmy usłyszeć podczas poprzednich
spotkań. Całość urozmaicana była wie-
loma zabawnymi anegdotami i scenkami
tematycznymi w wykonaniu pro-
wadzących. W tej roli mogliśmy zoba-
czyć: Renatę Orlicką, Renatę Marciniak,
Zdzisława Barskiego, Bogusława Nawrota
oraz Jarosława Musiała. Big band „Karol
Band” tworzy w sumie 13 osób, jego
założycielem i prowadzącym jest Karol
Rogacz.

Skład zespołu na przestrzeni tych
wszystkich lat niejednokrotnie ulegał
zmianom, obecnie przedstawia się na-
stępująco: Dominika Kościelniak- sakso-
fon altowy, Mateusz Płoński- saksofon
altowy, Łukasz Matuszewski- saksofon

tenorowy, Michał Cielebąk- saksofon te-
norowy, Sławomir Framski- trąbka, Arka-
diusz Szewczyk- trąbka, Zbigniew Zimny-
trąbka, Andrzej Piosik- puzon, Piotr
Mańka- gitara, Łukasz Płoński- piano,
Bartosz Kucz- gitara basowa, Maciej Bu-
rzyński- perkusja, Ziom Ziomkowski- in-
strumenty perkusyjne.

W sumie podczas wszystkich dotych-
czasowych koncertów z cyklu „Karol
Band i Przyjaciele” na scenie wystąpiło
przeszło 120 wykonawców. Podczas ju-
bileuszowego koncertu w roli głównej
wystąpili: Andrzej Klimczak, Włodzimierz
Ciesielczak, Ewa Prążyńska, Jarosław
Prążyński, Tomasz Żaczek, Jarosław Mle-
czak, Tomasz Kasper, Małgorzata Nowak,

Magdalena Ludwiczak, Barbara Kras-
nowska, Anita Czajka- Pawlak, Radosław
Kret, Szymon Konieczny, Edyta Kaczma-
rek- Rogacz i Janusz Raj.

Nie obyło się oczywiście bez licznych
życzeń i podziękowań dla big bandu. Na
ręce Karola Rogacza przekazane zostały
listy gratulacyjne m.in. przez Marszałka
Województwa Wielkopolskiego Marka
Woźniaka w imieniu, którego gratulacje
złożył Radny Sejmiku Województwa
Wielkopolskiego Bartosz Dziewiałtowski-
Gintowt, burmistrza Nowego Tomyśla
Henryka Helwinga i przewodniczącego
Rady Miejskiej w Nowym Tomyślu Toma-
sza Wlekłego oraz dyrektora Nowoto-
myskiego Ośrodka Kultury Genowefę
Hreczyńską. Na końcu każdego koncertu
publiczność odśpiewywała także głośne
„Sto lat” a na scenę wjeżdżał okolicznoś-
ciowy tort. Po reakcji publiczności
można wywnioskować, że to wydarzenie
bardzo podobało się widzom. Wspólnie 
z wykonawcami śpiewali wiele przebojów
oraz żywiołowo nagradzali artystów bra-
wami. Publiczność z sentymentem od-
nosiła się także do prezentowanego
materiału filmowego. Wiele osób mogło
zobaczyć siebie na nagraniu sprzed lat.
Było wiele wspomnień, wzruszeń i dobrej
zabawy. Już teraz bardzo serdecznie za-
praszamy na kolejne muzyczne wydarze-
nia z udziałem naszego big bandu. 

Materiał: NOK

20 lat „Karol Bandu”

WW  rraammaacchh  pprroojjeekkttuu  ,,,,WWiieekk
nniiee  mmaa  zznnaacczzeenniiaa  ––  nnoowwoo--
ttoommyysskkaa  nniićć  aakkttyywwnnoośśccii
mmiięęddzzyyppookkoolleenniioowweejj””,,
wwssppóółłffiinnaannssoowwaanneeggoo
pprrzzeezz  MMiinniisstteerrssttwwoo  PPrraaccyy
ii  PPoolliittyykkii  SSppoołłeecczznneejj  
ww  śśrrooddoowwee  ppooppoołłuuddnniiee,,
2266  lliissttooppaaddaa  ooddbbyyłłoo  ssiięę
mmiięęddzzyyppookkoolleenniioowwee  
ssppoottkkaanniiee  aannddrrzzeejjkkoowwee..  

W karczmie „U Bronki”  na
wspólnej zabawie spotkały się
Amazonki zrzeszone w klubach 
w Nowym Tomyślu  i Opalenicy,  uczest-
nicy Domu Dziennego Pobytu oraz
młodzież licealna z Zespołu Szkół Zawo-
dowych i Licealnych im. dra K. Hołogi 
w Nowym Tomyślu.

Na początku spotkania wszyscy
uczestnicy obdarowani zostali przepysz-
nymi ciasteczkami z dobrą wróżbą. Przy
okazji tańców można było także zajrzeć
w swoją przyszłość dzięki przygotowa-
nym przez młodzież  rozmaitym
wróżbom, konkursom i zabawom anima-
cyjnym, w których seniorzy chętnie brali

udział. Zgodnie z tradycją andrzejkową
nie obyło się bez lania wosku  i wspól-
nego odczytywania przyszłości z otrzy-
manych figur. Seniorzy  i młodzież
bawiła się do późnego wieczora wśród
rozmów, śpiewów i tańca oraz suto za-
stawionych stołach.

Zorganizowane spotkanie służyło
umocnieniu więzi i sympatii między
uczestnikami. Życzliwość, entuzjazm 
i wspólna zabawa podczas imprezy takiej
jak ta pokazują, że młodzież i seniorzy
mają wiele płaszczyzn porozumienia,
które warto odkrywać i wzmacniać.

Materiał: Anna Palicka, DDP

Międzypokoleniowe 
spotkanie andrzejkowe

ZZaakkoońńcczzyyłłaa  ssiięę  jjuużż  rreeaalliizzaaccjjaa  pprroo--
jjeekkttuu  ppnn..::  „„OOzznnaakkoowwaanniiee  sszzllaakkuu  wwii--
kklliinnoowweeggoo  nnaa  tteerreenniiee  GGmmiinnyy
MMiieeddzziicchhoowwoo””,,  kkttóórryy  mmaa  pprrzzyyppoo--
mmnniieećć  mmiieesszzkkaańńccoomm  oo  ttyymm,,  jjaakk  iiss--
ttoottnnyymm  ddllaa  nnaasszzeeggoo  ddzziieeddzziiccttwwaa
jjeesstt  tteenn  ssuurroowwiieecc..  GGłłóówwnnyymm  cceelleemm
pprroojjeekkttuu  jjeesstt  oożżyywwiieenniiee  uummiieejjęętt--
nnoośśccii  wwyyppllaattaanniiaa  wwyyrroobbóóww  zz  wwiikklliinnyy,,
aa  ttaakkżżee  zzaacchhęęcceenniiee  mmiieesszzkkaańńccóóww
ddoo  ddbbaałłoośśccii  oo  nnaasszząą  mmaałłąą  oojjcczzyyzznnęę
oorraazz  ooccaalleenniiee  oodd  zzaappoommnniieenniiaa
ggiinnąąccee  zzaawwooddyy  ww  PPoollssccee..

Na mapie gminy powstanie kilka istot-
nych punktów, gdzie będzie można zo-
baczyć cały etap produkcji wyrobów 
z wikliny, zaczynając od sadzenia planta-
cji wierzby amerykanki, aż po sam pro-
ces wytwarzania produktu.  Są to przede
wszystkim lokalni producenci wyrobów z
wikliny ale również miejsca, w których
wiklina wykorzystywana jest do aranżacji
wnętrz i zagospodarowania terenu zielo-
nego. W ramach projektu ustawiono pięć
tablic turystycznych w miejscach szcze-
gólnie związanych z wikliną. Zamonto-
wano 15 drogowskazów oraz
zaktualizowano mapkę o nowy szlak wi-
klinowy. Całość operacji wyniosła
10.307,40 zł. z czego kwota  6.704,00
zł. stanowi dofinansowanie w ramach
działania 413 „Wdrażanie lokalnych stra-
tegii rozwoju” – mały projekt  Programu
Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata
2007-2013. 

Mapki z wyznaczonym szlakiem wikli-
nowym są już dostępne w Urzędzie
Gminy w Miedzichowie. 

Materiał: UG Miedzichowo, opr. MAR

oznakowali wiklinowy szlak

grudzień 2014

Walczymy z używkami!



WW  ppiiąąttkkoowwee  ppoołłuuddnniiee,,  1122  ggrruuddnniiaa  uucczznniioowwiiee  sszzkkóółł  ggmmiinnyy  ZZbbąąsszzyyńń,,
pprrzzeeddssttaawwiicciieellee  KKoommiitteettuu  SSppoołłeecczznneeggoo  DDzziiaałłaacczzyy  NNSSZZZZ  SSoolliiddaarrnnoośśćć  
RRoollnniikkóóww  IInnddyywwiidduuaallnnyycchh  ww  ZZbbąąsszzyynniiuu,,  aa  ttaakkżżee  pprrzzeeddssttaawwiicciieellee  
ssaammoorrzząądduu  zzbbąąsszzyyńńsskkiieeggoo  ooddddaallii  hhoołłdd  ooffiiaarroomm  wwpprroowwaaddzzeenniiaa  ssttaannuu
wwoojjeennnneeggoo..  WW  ssoobboottęę,,  1133  ggrruuddnniiaa  bbrr..,,  mmiinnęęłłaa  3333  rroocczznniiccaa  
ddrraammaattyycczznnyycchh  wwyyddaarrzzeeńń..  WW  cczzaassiiee  2200  mmiieessiięęccyy  wwaallkk  pprroowwaaddzzoonnyycchh
pprrzzeezz  wwoojjsskkaa  ggeenneerraałłaa  JJaarruuzzeellsskkiieeggoo  zz  oorrggaanniizzaaccjjaammii  ddeemmookkrraattyycczznnyymmii
ww  wwyynniikkuu  ppoossttrrzzaałłóóww  ii  ppoobbiićć  zzmmaarrłłoo  ppoonnaadd  110000  oossóóbb..  

MMaatteerriiaałł::  UUMM  ZZbbąąsszzyyńń

WsPoMnienie ofiar 
WProWadzenia 

sTanu Wojennego
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Za propagowanie wiedzy o zwycięskim
zrywie nagrodzono dwóch historyków dr
Jana Mielżyńskiego z Sulechowa i Ja-
rosława Wawrzyniaka z Leszna oraz Mu-
zeum w Szreniawie i Ośrodek
Doskonalenia Nauczycieli w Poznaniu. Po-
nadto wyróżniono odznaczeniem „Wierni
Tradycji” szesnastu działaczy z terenu
całego kraju. Wśród nich znalazło się
dwoje działaczy z terenu powiatu nowo-
tomyskiego – Małgorzata Dudek i Maksy-
milian Michalczak.

MMaałłggoorrzzaattaa  DDuuddeekk  --  cczzłłoonneekk  zzaarrzząądduu
kkoołłaa  TToowwaarrzzyyssttwwaa  PPaammiięęccii  PPoowwssttaanniiaa
WWiieellkkooppoollsskkiieeggoo  ww  OOppaalleenniiccyy  oodd  wwiieelluu  llaatt
zzaajjmmuujjee  ssiięę  kkrrzzeewwiieenniieemm  ppaattrriioottyycczznneejj  iiddeeii
ppoowwssttaańńcczzeejj  ww  ggmmiinniiee  OOppaalleenniiccaa.. Od 1
września 1999 r. pełni funkcję dyrektora

Szkoły Podstawowej im. Powstańców
Ziemi Opalenickiej w Urbanowie. Placówka
kierowana przez Małgorzatę Dudek, wy-
różnia się w gminie Opalenica kultywowa-
niem pamięci o niepodległościowych
tradycjach, patriotycznej służbie miesz-
kańców Opalenicy i okolicy. Ważną rolę
pełni izba pamięci gromadząca zbiory o
tematyce powstańczej. Od roku 2002 or-
ganizuje gminne konkursy wiedzy o Po-
wstaniu Wielkopolskim z udziałem pięciu
szkół podstawowych i gimnazjum. Szkoła
uczestniczy w ogólnopolskim konkursie
wiedzy i pamięci o Powstaniu Wielkopol-
skim organizowanym przez Zarząd
Główny Towarzystwa Pamięci Powstania
Wielkopolskiego, Kuratorium Oświaty 
w Poznaniu, Muzeum Powstania Wielko-
polskiego w Poznaniu. Za upamiętnianie

powstańczych wydarzeń z lat 1918 –
1919 przynoszących wolność Wielko-
polsce szkoła została uhonorowana (27
grudnia 2003 r.) medalem marszałka wo-
jewództwa wielkopolskiego. Szkoła 
w Urbanowie, przy współpracy z opale-
nickim kołem TPPW realizowała na tere-
nie gminy Opalenica zadanie przewidziane
w projekcie Lokalnej Grupy Działania KOLD
- Powstanie Wielkopolskie 1918/1919.
Pamiętamy – kontynuujemy, polegające
na umieszczaniu na tablicach nagrobnych
medalu pamiątkowego Powstaniec Wiel-
kopolski. Za zgodą rodzin oznaczono
groby na cmentarzach w Dakowach Mo-
krych, Opalenicy i Urbanowie. W okresie
trwania projektu zorganizowano trzy uro-
czystości (20 czerwca 2012, 25 paździer-
nika 2013 i 30 czerwca 2014), podczas
których medalami oznakowano 67 gro-
bów.

MMaakkssyymmiilliiaann    MMiicchhaallcczzaakk,,  ssyynn  SSttaanniissłłaawwaa
--  ppoowwssttaańńccaa  wwiieellkkooppoollsskkiieeggoo..  WWiieelloolleettnnii
iinniiccjjaattoorr,,  ffuunnddaattoorr  pprryywwaattnnyy  oobbcchhooddóóww  ii

ddzziiaałłaańń  ddllaa  uuppaammiięęttnniieenniiaa  PPoowwssttaanniiaa  WWiieell--
kkooppoollsskkiieeggoo  ww  ggmmiinniiee  ZZbbąąsszzyyńń:: m.in. ini-
cjator i fundator: kamienia pamiątkowego
z tablicą pamiątkową ku czci ochotni-
czego oddziału powstańczego z Perzyn
(gmina Zbąszyn, powiat nowotomyski) 
w roku obchodów 90 rocznicy wybuchu
Powstania Wielkopolskiego 1918 -1919;
aktu erekcyjnego pomnika o treści: „W 90
rocznicę wybuchu Powstania Wielkopol-
skiego pamięć i cześć żołnierzom ochot-
niczego oddziału z Perzyn, w którym brał
udział mój ojciec Stanisław Michalczak po-
stanowiłem ufundować pomnik ku ich
czci.”; uroczystości poświęcenia aktu
erekcyjnego i posadzenia drzewa „Platan
Wolności”  dla upamiętnienia 95 rocznicy
wybuchu Powstania Wielkopolskiego
1918/1919  (2013) i odsłonięcia kamienia
pamiątkowego 18 stycznia 2009 r.;
współinicjator nadania imienia dowódcy
frontu zachodniego gen. bryg. Michała

Milewskiego ulicom w regionie nowoto-
myskim. Ponadto inicjator i organizator
corocznych obchodów w Perzynach 
z udziałem posłów i przedstawicieli samo-
rządu województwa wielkopolskiego, sa-
morządu lokalnego, duchowieństwa,
burmistrzów okolicznych gmin, delegacji
szkół, członków jednostek ochotniczych
straży pożarnych, a także mieszkańców
Perzyn  – ostatnie obchody odbyły się  27
stycznia 2013 r. w ramach obchodów 94
rocznicy wybuchu Powstania Wielkopol-
skiego 1918-1919 i 19 listopada 2013 r. –
Preludium obchodów 95 rocznicy – posa-
dzenie „Platana Wolności”.

Przyznanie odznaczenia TPPW „Wierni
Tradycji” pani Lidii Dudek oraz panu Ma-
ksymilianowi Michalczakowi jest dla nich
wielkim prestiżem, ale i dowodem uzna-
nia dla ich wieloletniej pracy na rzecz pro-
pagowania tradycji Powstania
Wielkopolskiego1918-1919. Opr. MAG

DOBOSZE POWSTANIA WIELKOPOLSKIEGO

uhonoroWani za WieloleTnią
PaTrioTyczną aKTyWnoŚć

grudzień 2014

PPoo  rraazz  kkoolleejjnnyy  ssppoołłeecczznnoośśćć  NNiieeggoo--
lleewwaa,,  ww  ddzziieeńń  iimmiieenniinn  AAnnddrrzzeejjaa  NNiiee--
ggoolleewwsskkiieeggoo,,  uucczzcciiłłaa  bboohhaatteerróóww
ssppoodd  SSoommoossiieerrrryy  ssppeeccjjaallnnąą  uurroo--
cczzyyssttoośścciiąą  --  NNiieeggoolleewwsskkiimmii  SSoommoo--
ssiieerrsskkiimmii  AAnnddrrzzeejjkkaammii..  OObbcchhooddyy  ttee,,
oodd  rrookkuu  22000088  ssttaałłyy  ssiięę  uurroocczzyyssttoośś--
cciiąą  ccyykklliicczznnąą,,  zzaappoocczząąttkkoowwaannąą  
ww  ddwwuusseettnnąą  rroocczznniiccęę  bbiittwwyy..  

Kontynuatorami Somosierskich An-
drzejek stali się tradycyjnie burmistrz
Opalenicy i dyrektorzy szkół podstawo-
wych noszących imię bohaterów An-
drzeja i Władysława Niegolewskich – 
w Opalenicy i Rudnikach.

Uroczystość rozpoczęła się od mszy 
w kaplicy św. Anny w Niegolewie w in-
tencji bohaterów spod Somosierry 
i zmarłych z rodziny Niegolewskich, 
a także mieszkańców wsi pielęgnujących

pamięć o sławnych przodkach. Następ-
nie uczestnicy przeszli na miejsce, gdzie
od 1874 do 1940 roku stał jedyny 

w Polsce pomnik poświę-
cony Polakom poległym
w wąwozie Somosierra.
Pod obeliskiem delega-
cje, m. in. władz miej-
skich, dyrekcji szkół, oraz
rodziny Niegolewskich,
złożyły wieńce.

Niegolewo to majątek
rodziny Niegolewskich –
niegdyś odwiedzane
przez wielkich Polaków, jak
chociażby prezydenta Ig-
nacego Mościckiego. Ro-
dzina Niegolewskich
zaznaczyła na trwałe

swoją obecność w historii Polski. Działal-
ność religijna, patriotyczna i społeczna 
w tej rodzinie ziemiańskiej kształtowała
wielowiekową tradycję, przekazywaną 
z pokolenia na pokolenie. Najbardziej
znany przedstawiciel tejże rodziny
pułkownik Andrzej Niegolewski, wsławił
się i został ranny podczas szarży pod So-
mosierrą w Hiszpanii, za co otrzymał od
Napoleona order Legii Honorowej. 

W roku 1874 w parku na zlecenie
pułkownika Andrzeja Niegolewskiego po-
stawiony został przez jego syna Zyg-
munta pomnik ku czci poległym 
w walkach pod Somosierrą w 1808r. Mo-
nument zniszczony został przez Nie-
mców w 1940 r., ale poczyniono starania
jego odbudowy. 

Materiał: UM Opalenica, opr. MAG

somosierskie andrzejki w niegolewie 

WWyyssttęępp  uucczznniióóww  zz  ookkaazzjjii  SSoommoossiieerrsskkiicchh  AAnnddrrzzeejjeekk  ww  kkaapplliiccyy  śśww..  AAnnnnyy  

WWssppóóllnnaa  ffoottooggrraaffiiaa  wwyyrróóżżnniioonnyycchh  zzaa  uuppoowwsszzeecchhnniiaanniiee  ttrraaddyyccjjii  PPoowwssttaanniiaa  WWiieellkkooppoollsskkiieeggoo  11991188//11991199 FFOOTT..  AARRCCHHIIWWUUMM

WWyyrróóżżnniieennii  ooddzznnaacczzeenniieemm  „„WWiieerrnnii  TTrraaddyyccjjii””::  MMaałłggoorrzzaattaa  DDuuddeekk  ((cczzwwaarrttaa  oodd  lleewweejj))  oorraazz  MMaakkssyymmiilliiaann
MMiicchhaallcczzaakk  ((ddrruuggii  oodd  pprraawweejj))..  FFOOTT..  AARRCCHHIIWWUUMM

PPoodd  ppoommnniikkiieemm  lliicczznnee  ddeelleeggaaccjjee  zzłłoożżyyłłyy  wwiiąązzaannkkii  kkwwiiaattóóww

TToowwaarrzzyyssttwwoo  PPaammiięęccii  PPoowwssttaanniiaa  WWiieellkkooppoollsskkiieeggoo  11991188//11991199  ww  ppoonniiee--
ddzziiaałłeekk,,  88  ggrruuddnniiaa  ppoo  rraazz  ddzziieewwiięęttnnaassttyy  wwrręęcczzyyłłoo  ssttaattuueettkkii  „„DDoobboosszzee  
PPoowwssttaanniiaa  WWiieellkkooppoollsskkiieeggoo””..  
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WW  śśrrooddęę,,  1100  ggrruuddnniiaa  ggoośścciieemm  KKlluubbuu
MMiiłłoośśnniikkóóww  PPooddrróóżżyy  „„PPrrzzeezz  kkoonnttyy--
nneennttyy””  ddzziiaałłaajjąącceeggoo  ww  MMiieejjsskkiieejj  ii
PPoowwiiaattoowweejj  BBiibblliiootteeccee  PPuubblliicczznneejj  
ww  NNoowwyymm  TToommyyśślluu  bbyyłłaa    SSttaanniissłłaawwaa
WWaasszzkkoowwiiaakk,,  kkttóórraa  ooppoowwiieeddzziiaałłaa
uucczzeessttnniikkoomm  ssppoottkkaanniiaa  oo  sswwoojjeejj
wwyypprraawwiiee  ddoo  ppiięękknneejj  GGrruuzzjjii..  

Pani Stasia - emerytowana nauczy-
cielka, obecnie podróżnik i fotografik,
fascynująca się odkrywaniem świata,
jego cudów, tajemnic, a także zwykłej co-
dzienności. Podróżowanie stało się jej
pasją i sposobem na życie. Zwiedziła już
ponad 50 krajów na wielu kontynentach,
brała udział w dziewięciu wyprawach

trampingowych, m.in. do Gruzji, Wiet-
namu, Patagonii, Mali, Mongolii i Islandii.
W środowy wieczór zaprosiła na nieza-
pomnianą wyprawę do antycznego,
położonego na Kaukazie kraju, na spot-
kanie z jego historią, tradycją, z bogatym
dziedzictwem kulturowym oraz pięknem
górskich krajobrazów. Między dwoma
morzami, wśród ośnieżonych szczytów
leży kraj winem i jadłem płynący. Jednak
bardziej niż piękne widoki, wędrowców
przyciągają gorące serca jego mieszkań-
ców. W Gruzji wiele rzeczy zaskakuje 
i dziwi. To kraj szalony, dziki i niepo-
układany. Dopiero kiedy się zrozumie, że
tu właśnie tak ma być, można zacząć
prawdziwą podróż w głąb tej niezwykłej
górskiej krainy. Materiał: Iza Putz MiPBP

gruzja - między wielkim 
a małym Kaukazem 

PPrrzzeegglląądd  PPoowwiiaattuu  NNoowwoottoommyysskkiieeggoo – bezpłatny miesięcznik samorządowy. WWyyddaawwccaa:: Starostwo Powiatowe, ul. Poznańska 33, 64 – 300 Nowy Tomyśl. Redaguje zespół pod kierunkiem Marzeny Matusiak (red. nacz.). 
Adres do korespondencji: Wydział Edukacji i Rozwoju, Starostwo Powiatowe, ul. Poznańska 30, 64 – 300 Nowy Tomyśl. Kontakt: (61) 44 26 723/724, redakcja@powiatnowotomyski.pl. Skład DTP – Djpress - Dariusz 
Dalaszyński - www.djpress.pl Redakcja zastrzega sobie prawo do dokonywania zmian i skracania nadesłanych tekstów.
Druk: Polskapresse Oddział Poligrafia, Drukarnia Poznań, ul. Malwowa 158, 60 – 175 Poznań/Skórzewo, tel. (61) 814 85 10.

POZIOMO

2. ...Andrzejki obchodzone w Niegolewie.
6. Rzeka przepływająca przez Opalenicę.
7. Zwycięskie Powstanie 1918-1919.
9. Kwartalnik Społeczno - Kulturalny "...Nowotomyski".
12. Patron jednej ze szkół ponadgimnazjalnych w Zbąszyniu.
13. Na rynku w Zbąszyniu.
14. Kolacja z 12 potrawami.

PIONOWO

1. Na urodzinowym torcie.
3. Zimowa dyscyplina sportowa.
4. Huczna zabawa 31 grudnia.
5. ...Sczaniecka - fundatorka kościoła w Michorzewie.
8. W herbie Nowego Tomyśla.
10. Daje podarki pod choinkę.
11. Świąteczne drzewko.

WW  cczzwwaarrtteekk,,  44  ggrruuddnniiaa  ooddddaannoo  ddoo
uużżyyttkkuu  ssaallęę  ddoo  ppooddnnoosszzeenniiaa
cciięężżaarróóww,,  mmiieesszzcczząąccąą  ssiięę  ww  bbuu--
ddyynnkkuu  SSzzkkoołłyy  PPooddssttaawwoowweejj  ww  OOppaa--
lleenniiccyy..  WW  uurroocczzyyssttoośśccii  uuddzziiaałł  wwzziięęllii
pprrzzeeddssttaawwiicciieellee  wwłłaaddzz  ssaammoorrzząąddoo--
wwyycchh  OOppaalleenniiccyy,,  pprraaccoowwnniiccyy  UUrrzzęędduu
MMiieejjsskkiieeggoo,,  ddzziiaałłaacczzee  ssppoorrttoowwii,,  zzaa--
pprroosszzeennii  ggoośścciiee  oorraazz  mmłłooddzziieeżż  
zz  sseekkccjjii  ppooddnnoosszzeenniiaa  cciięężżaarróóww
KKlluubbuu  SSppoorrttoowweeggoo  „„PPrroommiieeńń””..

Wykonawcą prac budowlanych była
firma POLAMCO ENERGIA sp. z o.o. 

z Poznania. Zakres prac obejmował m.in.
wybudowanie nowego wejścia na salę
wraz z podjazdem dla osób niepełnos-
prawnych, dzięki czemu stworzony został
ciąg komunikacyjny nie kolidujący z prze-
strzenią dla ćwiczących. Poza tym po-
wstały dwie nowe szatnie z zapleczem
sanitarnym, ocieplony został dach bu-
dynku, zamontowano system wentylacji
mechanicznej, wymieniono instalację
elektryczną, wodnokanalizacyjną i cen-
tralnego ogrzewania. Wymieniono także
gumy na podestach do podnoszenia
ciężarów. 

Materiał: UM w Opalenicy, opr. MAG

odnoWiona sala dla ciężaroWcóW
W oPalenicy

zapraszamy do cyklu pt. „Poznaj swój Powiat”
LLiitteerryy  oodd  AA  ddoo  ŁŁ  uuttwwoorrzząą  hhaassłłoo,,  kkttóórree  nnaalleeżżyy  pprrzzeessłłaaćć  lliissttoowwnniiee,,  bbąąddźź  ee--mmaaiilleemm  nnaa

aaddrreess  rreeddaakkccjjaa@@ppoowwiiaattnnoowwoottoommyysskkii..ppll  ddoo  ddnniiaa  1166  ssttyycczznniiaa  22001155  rr..  
RRoozzwwiiąązzaanniiee  kkrrzzyyżżóówwkkii  nnrr  99  ((5555))::  „„WWyybboorryy””..  ZZwwyycciięęzzccyy::

11..  ŁŁuukkaasszz  ŚŚmmiieerrzzcchhaallsskkii  ––  BBoolleewwiiccee,,  22..  SSłłaawwoommiirr  SSzzaajjbbaa  ––  GGrroońńsskkoo,,
33..  IIrreenneeuusszz  BBąąkk  ––  MMiicchhoorrzzeewwoo..

UUffuunnddoowwaannoo  nnaaggrrooddyy  rrzzeecczzoowwee  ddllaa  ttrrzzeecchh  oossóóbb..  LLiissttęę  zzwwyycciięęzzccóóww  ooppuubblliikkuujjeemmyy
nnaa  ssttrroonniiee  iinntteerrnneettoowweejj  ppoowwiiaattuu  nnoowwoottoommyysskkiieeggoo  oorraazz  ww  kkoolleejjnnyymm  nnuummeerrzzee  

PPrrzzeegglląądduu  PPoowwiiaattuu  NNoowwoottoommyysskkiieeggoo..  PPoowwooddzzeenniiaa!!

WW  oottwwaarrcciiuu  ssaallii  uucczzeessttnniicczzyyłłaa  mm..iinn..  mmłłooddzziieeżż  zz  sseekkccjjii  ppooddnnoosszzeenniiaa  cciięężżaarróóww  ooppaalleenniicckkiieeggoo  kklluubbuu  ssppoorrttoowweeggoo  „„PPRROOMMIIEEŃŃ””  

UUrroocczzyyssttee  pprrzzeecciięęcciiee  wwssttęęggii  wwee  wwnnęęttrrzzuu  ooddnnoowwiioonneejj  ssaallii

grudzień 2010


